
Souběh rodičovského příspěvku a příspěvku na péči 
 

Odpověď  MPSV: 
 
Výňatek ze zákona č. 117/1995Sb. O státní sociální podpoře 
 
§ 32 
Výše rodičovského příspěvku 
 
(3) Pokud rodiči pobírajícímu rodičovský příspěvek tato dávka náleží z důvodu péče o dítě, 
kterému náleží příspěvek na péči, tak v kalendářním měsíci, za který náleží příspěvek na péči 
aspoň po část měsíce, náleží rodičovský příspěvek ve výši poloviny rodičovského příspěvku 
podle odstavce 1∗, nejméně však ve výši rozdílu mezi rodičovským příspěvkem podle 
odstavce 1 a příspěvkem na péči, je-li příspěvek na péči nižší než polovina rodičovského 
příspěvku. Vznikne-li nárok na příspěvek na péči za dobu, po kterou rodiči náležel rodičovský 
příspěvek ve výši podle odstavce 1, vzniká na rodičovském příspěvku za toto období 
přeplatek ve výši rozdílu mezi rodičovským příspěvkem podle odstavce 1 a jeho výší podle 
předchozí věty; obdobně dojde k přeplatku při zvýšení výše příspěvku na péči za dobu, za 
kterou rodičovský příspěvek náležel ve vyšší výši, než činí polovina rodičovského příspěvku. 
 
Konkrétně to znamená:                       
 

 
Rodičovský 

příspěvek 

Příspěvek při 

péči 
celkem 

Dítě v I. stupni (lehká závislost) 4. 582,- Kč 3. 000,- Kč 7. 582,- Kč 

Dítě ve II. stupni (středně těžká záv.) 3. 791,- Kč 5. 000,- Kč 8. 791,- Kč 

Dítě ve II. stupni (těžká závislost) 3. 791,- Kč 9. 000,- Kč 12. 791,- Kč 

Dítě ve IV. stupni (úplná závislost) 3. 791,- Kč 11. 000,- Kč 14. 791,- Kč 

Pozn. Pro rodiny s dětmi do 4 let věku je počítána náhradní doba pojištění v rámci 
důchodového pojištění ve stejné výši jak u rodičovského příspěvku tak u souběhu 
rodičovského příspěvku a příspěvku na péči. 
!!!Pozor:  
1) Pokud je vaše dítě ve školce či v jiném zařízení, je bohužel nutné se řídit limitujícími 
podmínkami pro pobírání rodičovského příspěvku – viz. Dále „Rodičovslý příspěvek“.                       
2) Prokazování příspěvku na péči jako příjmu pro účely dávek podle zákona o pomoci v 
                                                 
∗  (1) Výše rodičovského příspěvku za kalendářní měsíc činí od 1. ledna do 31. prosince 
kalendářního roku částku odpovídající 40 % průměrné měsíční mzdy v nepodnikatelské sféře 
dosažené podle zveřejněných údajů Českého statistického úřadu za kalendářní rok, který o 2 
roky předchází kalendářnímu roku, v němž se rodičovský příspěvek poskytuje. Tuto částku 
vyhlašuje Ministerstvo práce a sociálních věcí ve Sbírce zákonů sdělením. Je-li rodičovský 
příspěvek vyplácen ke dni 31. prosince kalendářního roku a jeho výplata náleží i po tomto 
datu, upraví se výše rodičovského příspěvku od 1. ledna následujícího kalendářního roku 
podle věty první bez žádosti. (7. 582,- Kč) 
 
 Zdroj: MPSV 
 



hmotné nouzi (příspěvek na živobytí):  
- pro příjemce příspěvku na péči není v případě, že budou žádat o příspěvek na živobytí, tento 
příspěvek započítáván do příjmu. Jiná situace nastává v případě, že příspěvek na péči, nebo 
jeho část, je poskytnut osobě, která o příjemce příspěvku na péči pečuje. V takovém případě 
jde již z hlediska pečující osoby o jiný opakující se příjem. Jeho výši tato osoba sdělí orgánu 
pomoci, pokud bude žádat o příspěvek na živobytí. Výše tohoto příjmu nemusí být shodná s 
výší vyplaceného příspěvku na péči, protože z něj může být hrazen a ještě další služba, 
popřípadě výdaje, spojené s náklady na péči.           3) Prokazování příspěvku na péči jako 
příjmu pro účely dávek státní sociální podpory (rodičovský příspěvek, sociální příplatek, 
přídavek na dítě, příspěvek na bydlení..):  
- při žádosti o dávky státní sociální podpory není příspěvek uváděn jako příjem - ani ze 
strany osoby, která ho pobírá, ani ze strany osoby, které je příspěvek na péči za péči vyplácen. 
 
(Zdroj: Hana Valová, Dis. – Liga vozíčkářů Brno) 

Rodičovský příspěvek 

Na rodičovský příspěvek má rodič nárok, jestliže po celý kalendářní měsíc osobně celodenně 
a řádně pečuje o dítě do 4 let věku nebo do 7 let, je-li dítě dlouhodobě zdravotně postižené 
nebo dlouhodobě těžce zdravotně postižené. Při poskytování této dávky není testován příjem 
rodiny.  

Podmínka péče po celý kalendářní měsíc se považuje za splněnou, i když tomu tak fakticky 
není, v následujících situacích:  

• dítě se narodilo,  
• rodič měl po část měsíce z dávek nemocenského pojištění nárok na peněžitou pomoc 

v mateřství nebo nemocenské poskytované v souvislosti s porodem,  
• osoba dítě převzala do péče nahrazující péči rodičů na základě rozhodnutí příslušného 

orgánu,  
• dítě dovršilo věk 4 (nebo 7) let,  
• dítě nebo rodič zemřeli.  

Podmínka osobní celodenní péče o dítě není splněna, je-li dítě umístěno v jeslích, mateřské 
škole nebo jiném zařízení pro děti předškolního věku s výjimkami dále uvedenými. 
Rodičovský příspěvek náleží i v případech, kdy:  

• dítě mladší 3 let navštěvuje jesle nebo jiné obdobné zařízení po dobu nejvýše pěti 
kalendářních dnů v kalendářním měsíci,  

• dítě, které dovršilo 3 léta věku, pravidelně navštěvuje mateřskou školu nebo jiné 
obdobné zařízení v rozsahu nepřevyšujícím čtyři hodiny denně,  

• dítě pravidelně navštěvuje léčebně rehabilitační zařízení nebo speciální mateřskou 
školu či jesle se zaměřením na vady zraku, sluchu, řeči nebo se zaměřením na děti 
tělesně postižené nebo mentálně retardované v rozsahu nepřevyšujícím čtyři hodiny 
denně,  

• pokud dlouhodobě zdravotně postižené dítě pravidelně navštěvuje předškolní zařízení 
v rozsahu nepřevyšujícím čtyři hodiny denně,  

• dítě navštěvuje předškolní zdravotnická zařízení v rozsahu nepřevyšujícím čtyři 
hodiny denně, pokud je zdravotní postižení sluchu či zraku obou rodičů (osamělého 
rodiče) v rozsahu 50 % a více.  



Příjem rodiče není sledován. To znamená, že při nároku na výplatu rodičovského příspěvku 
může rodič výdělečnou činností zlepšovat sociální situaci rodiny. Po dobu své výdělečné 
činnosti však musí rodič pobírající rodičovský příspěvek zajistit péči o dítě jinou zletilou 
osobou. Nezkoumá se ani nárok na podporu v nezaměstnanosti a při rekvalifikaci a příspěvky 
náležející občanům se změněnou pracovní schopností v době jejich pracovní rehabilitace.  

Rodičovský příspěvek nenáleží, jestliže v rodině jeden z rodičů má z dávek nemocenského 
pojištění nárok po celý kalendářní měsíc na peněžitou pomoc v mateřství nebo nemocenské 
poskytované v souvislosti s porodem. Má-li příjemce rodičovského příspěvku po celý 
kalendářní měsíc z dávek nemocenského pojištění nárok na peněžitou pomoc v mateřství nebo 
nemocenské poskytované v souvislosti s porodem nižší, než je výše rodičovského příspěvku, 
je mu doplacen rozdíl mezi rodičovským příspěvkem a uvedenými dávkami. 

Nárok na rodičovský příspěvek zaniká také tehdy, byl-li do 31. prosince 2006  z důvodu péče 
o totéž dítě přiznán rodiči příspěvek při péči o blízkou osobu podle zákona č. 100/1988 Sb., o 
sociálním zabezpečení, ve znění pozdějších předpisů.  Od 1. ledna 2007 platí, jestliže dítěti, o 
které rodič pečuje, byl podle zákona č. 108/2006 Sb., o sociálních službách přiznán příspěvek 
na péči, rodičovský příspěvek se snižuje. 

Pokud byl rodiči vyplacen rodičovský příspěvek a přitom nesplnil podmínky pro výplatu 
příspěvku, je rodič povinen vrátit příslušnému úřadu vyplacené částky za období, kdy mu 
rodičovský příspěvek nenáležel.  

Do 31.12.2006 rodičovský příspěvek náleží ve výši 1,54násobku částky životního minima 
na výživu a ostatní základní osobní potřeby rodiče. Výše rodičovského příspěvku činí 
3696 Kč měsíčně. Pokud je rodičem nezaopatřené dítě, je to částka 3897 Kč měsíčně. 

Od 1. ledna 2007 je rodičovský příspěvek stanoven ve výši částky odpovídající 40 % 
průměrné měsíční mzdy v nepodnikatelské sféře za kalendářní rok, který o 2 roky předchází 
kalendářnímu roku, v němž se rodičovský příspěvek poskytuje. Pro rok 2007 se vychází 
z průměrné mzdy roku 2005 a rodičovský příspěvek  od  1. ledna do 31. prosince 2007 činí 
7 582 Kč měsíčně.  

Příjemcům rodičovského příspěvku se dávka zvýší automaticky; nemusí podávat žádost. 
Zvýšená částka se poprvé vyplatí za leden 2007 v únoru 2007. 

Zdroj: MPSV 
 

Zpracovala: Lucie Jirků APLA Praha, leden 2007 
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